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Entrevista a Lluïsa Moret, 
presidenta de la Diputació

pàgs 12 i 13

“La Diputació
no vol ser 

i no serà només
una repartidora

de diners” MOLLET pàg 10

L’última sastreria 
de la ciutat tancarà
el pròxim 31 de gener

ARTISTA REFERENT pàg 8

Demanen que Granollers
reivindiqui el llegat d’en JIM

PARETS pàg 14

Neix la regidoria pionera
de Benestar Emocional

Més incertesa sobre el futur 
de la Fórmula 1 a Montmeló

La confirmació de la prova a Madrid el 2026 causa una allau de reaccions i el Govern lluitarà per la continuïtat pàg 16

PARETS pàg 3

Danone vol tancar: "Fa molt
de mal que ens enviïn al
carrer d'un dia per l'altre"

GRANOLLERS pàg 8

Manuela Carmena
reflexiona sobre la política
en un acte a la Sala Tarafa
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“De Danone en depèn el futur de
moltes famílies i no ens podem
permetre que tanqui”. Ho asse-
gura en declaracions a Línia
VallèsFrancisco Fernández, tre-
ballador de la planta de Parets.
Juntament amb alguns dels seus
companys s’ha afegit a les re-
ivindicacions per evitar el tan-
cament de la fàbrica, tal com va
anunciar l’empresa el passat 12
de gener. “Fa molt de mal que
ens enviïn al carrer d’un dia per
l’altre, després d’anys lluitant
per mantenir una feina esta-
ble”, lamenta.
Malgrat que ja fa dues set-

manes que Danone va comuni-
car la seva intenció de cessar l’ac-
tivitat a Parets, on treballen 157
persones, la notícia va obrir un
procés de negociacions que en-
cara ara continua. En aquest
sentit, el dia 17 la companyia es
reunia amb els sindicats per pri-
mera vegada des del comunicat
de tancament i avui mateix es re-
unirà amb el comitè intercentres,
que aplega els representants
dels treballadors de les tres plan-
tes que Danone té a Espanya:
València, Madrid i Parets. Les
conclusions d’aquesta trobada es
comunicaran als treballadors el
dia 31, en una segona reunió.
“Lluitarem i farem tot el soroll
possible perquè no ens deixin ti-
rats”, assegura Fernández.

REACCIONS DINS L’EMPRESA
Arran del comunicat sobre el
tancament, que l’empresa justi-
fica per una caiguda de les ven-
des, han estat moltes les reac-
cions generades els darrers dies,
sobretot a dins de la multina-
cional francesa. 
D’una banda, el secretari ge-

neral d’intercentres de Comis-
sions Obreres a Danone, Pedro
Gutiérrez, assegura que “darre-
re l’anunci del tancament s’a-
maga una gestió nefasta de la
companyia”. “Els treballadors
estan pagant ara quinze anys de
males decisions empresarials”,
lamenta. A la vegada diu que es
tracta d’una “estratègia de grup”
que se suma al tancament de dot-
ze plantes en els darrers anys. Se-
gons sospita el secretari, amb tot
plegat Danone buscaria “seguir
guanyant més i satisfer directius
i accionistes a canvi del benestar
dels treballadors”, i per això la
seva intenció seria traslladar la
producció de Parets a la planta de
València, on faria la mateixa fei-
na amb menys treballadors.

Mentrestant, el secretari ge-
neral estatal d’UGT a Danone,
Carles Andrés, també manifesta,
en la línia del que comenta Gu-
tiérrez, que existeixen alternati-
ves per revertir la situació i que es

tracta d’una decisió “impactant,
que ningú esperava”. “Suposa
un xoc per a tothom, però sobre-
tot per als treballadors”, assegu-
ra. De fet, així ho confirma Fer-
nández, que explica que la plan-
tilla no esperava aquest anunci
“per res del món” perquè  “la fà-
brica sempre ha funcionat bé”.
En aquest sentit, el president

del comitè d’empresa, Jordi Bar-
ragan, destaca que els índexs de
producció de 2023 són positius.
“Patíem per intentar acabar l’any
per sobre de les xifres del 2022 i
ho hem aconseguit, per això no
entenem d’on ve la notícia”, la-
menta. Segons comenta, “no té
sentit” que Danone plantegi tan-
car una planta que “té resultats
positius” i que, d’altra banda, té un
gran llegat històric. “És la fàbri-
ca on va néixer el iogurt”, afirma.

REACCIONS FORA DE DANONE
Davant l’impacte de la notícia,
fora de l’empresa, extreballadors,
polítics i administracions han
manifestat el seu suport a la plan-
tilla i la seva voluntat de mante-
nir la planta activa.

“El que estan fent és injust, no
hi ha dret que deixin amb una mà
al davant i l’altra al darrere gent
qualificada que s’ha estat desvi-
vint per complir amb la produc-
ció i per tirar endavant una plan-
ta que sempre ha destacat pel seu
nivell tecnològic”, diu l’ex opera-
ri de Danone Manuel Cortada a
Línia Vallès. Segons destaca, “hi
ha molta preocupació i incertesa
entre la plantilla”, ja que “per a al-
gunes famílies el de Danone és l’ú-
nic sou que entra a casa”.
De la mateixa manera, tant

l’Ajuntament com la Generalitat
s’han posicionat al costat dels
treballadors i així ho mostraven en
la trobada que van mantenir amb
Danone i el comitè d’empresa el
15 de gener. En aquesta reunió, el
conseller d’Empresa, Roger Tor-
rent, destacava que Danone és
una companyia “puntal de l’eco-
nomia catalana” i es comprome-
tia a posar “totes les eines neces-
sàries per assegurar el millor dels
escenaris per a l’activitat industrial
i els llocs de treball”. Mentrestant,
l’alcalde, Francesc Juzgado, de-
manava que “la companyia es
replantegi la seva decisió per tots
els danys col·laterals que provo-
caria el tancament”.
En aquesta línia, el consisto-

ri paretà aprovava dimarts una
moció conjunta a favor del man-
teniment dels 157 llocs de treball
i també ho feien l’Ajuntament de
Mollet i el Consell Comarcal del
Vallès Oriental. 
D’altra banda, el primer se-

cretari del PSC, Salvador Illa,
tampoc perdia l’oportunitat de
donar suport a la plantilla i el dia
18 visitava la planta per reclamar

a Danone que es replantegi el tan-
cament. “Som al costat dels tre-
balladors, demanem que es com-
pleixi la llei i que es faci honor als
seus compromisos socials”, deia
mentre apuntava que “la decisió
no és bona per a ningú”.
Finalment, qui també s’ha

pronunciat al respecte ha estat el
Ministeri d’Indústria, que ha avan-
çat que farà un seguiment de les
negociacions per “garantir el futur
de la planta i els treballadors”.

LA VERSIÓ DE L’EMPRESA
Davant de tot plegat, la direcció de
Danone ha detallat que la decisió
s’ha pres en el marc d’un procés
de “racionalització” de l’activitat
i “després d’un profund període
de reflexió i anàlisi per guanyar
eficiència”. També ha explicat

que la seva voluntat és posar so-
bre la taula “propostes i mesures”
orientades a “promoure la rein-
dustrialització” de la planta, amb
l’objectiu de “facilitar la continu-
ïtat industrial a la zona i mini-
mitzar l’impacte laboral”. 

Més enllà d’això, Danone ha
mostrat el seu compromís per
trobar “la millor solució” per a la
fàbrica paretana i ha traslladat la
seva voluntat de “col·laborar i
dialogar” amb els representants
dels treballadors. Tot i això, la
plantilla és crítica amb la situa-
ció,  sobretot per “l’ambigüitat de
la companyia” a l’hora de parlar
del futur de la planta, diu el
president del comitè d’empresa.
Segons explica, els treballadors
lamenten que no se’ls deixi clar
si existeixen o no opcions de re-
trocedir en la decisió anunciada.

UNA LLUITA CONJUNTA
A l’espera de veure el desenllaç
de tot plegat, els sindicats insis-
teixen a lluitar perquè l’empre-
sa es quedi a Parets. “Danone no
pot marxar, la reindustrialitza-
ció està bé, però sempre deixa
morts en el camí”, assegura el se-
cretari general de CCOO d’In-
dústria del Vallès Oriental, Ma-
resme i Osona, David Caurín. 
De la mateixa manera, Bar-

ragan avança que l’objectiu del
comitè d’empresa ara mateix és
“mantenir els llocs de treball”,
sobretot després de l’esforç fet
per part de la plantilla “per
mantenir i superar les xifres
de producció” del 2022. “Agra-
ïm molt el suport que estem re-
bent per tantes parts”, diu Fer-
nández en aquest sentit. “La
pressió que estem fent entre
tots,  enmig d’un escenari de
tensió, crispació i sobretot d’in-
certesa, fa que mantinguem
viva una petita esperança de
continuar al nostre lloc de fei-
na”, conclou el treballador.

Olga García
PARETS 

“Danone no pot marxar”
» L’empresa ha anunciat la seva voluntat de tancar la planta de Parets per la caiguda de les vendes
» Treballadors, sindicats i administracions estan fent pressió per mantenir els 157 llocs de feina

Els treballadors de la planta han organitzat diverses reivindicacions davant de la fàbrica. Foto: Albert Segura/ACN

“Els treballadors estan
pagant ara quinze anys
de males decisions
empresarials”

LA TRAJECTÒRIA 
DE LA PLANTA

4Fa gairebé un any i mig,
Danone va celebrar el 40è
aniversari de la planta amb
anuncis d'inversions de 6,7
milions d'euros, ja que la de
Parets sempre ha estat  con-
sidera una fàbrica estratè-
gica de la companyia i una
promotora d’innovació,
sent l'origen de productes
com Actimel o Danacol.
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La lupa

La Fundéu, fundació promoguda per la Real
Academia Española, va anunciar que el ter-
me polarització és el que millor defineix el món
el 2023. Si llegim les portades dels diaris

aquests dies, aviat constatem la divisió d’opinions en-
tre els que culpen Israel de l’origen de l’actual guerra
a Gaza i els que acusen els palestins, en general, o el mo-
viment extremista islamista Hamàs, en particular, d’ha-
ver desencadenat el conflicte. Als Estats Units, aquest
any, previsiblement, tornaran a enfrontar-se a les ur-
nes el demòcrata Biden i l’autòcrata Trump. A Madrid,
la nit de Cap d’Any, a la seu del PSOE del carrer Fer-
raz, un grup de persones va colpejar un ninot que re-
presentava Pedro Sánchez mentre cridava “hay que
acabar con él”. Malgrat tot, és polarització el terme que
millor defineix el món el 2023?
A jutjar pel que diuen els mitjans, pel que repre-

senten els polítics i pel que s’ensuma a Twitter (ara X),
definitivament, sí. Però hi ha món més enllà de les es-
feres mediàtiques, polítiques i digitals. El 2023 tam-
bé ha estat l’any en què ha augmentat la solidaritat. A
casa nostra, per posar un exemple, el tradicional di-

nar de Nadal de Sant Egidi ha recuperat la xifra de me-
nús prèvia a la pandèmia: el passat 25 de desembre van
servir-ne més de 2.500 a persones amb pocs recursos,
sense llar, ancians i refugiats. El 2023 també ha estat
l’any en què s’han recuperat les bones xifres de donació
i trasplantament d’òrgans a Catalunya, amb increments

del 36,3% i del 30,0%, respectivament, segons re-
flecteixen les dades de l’Organització Catalana de Tras-
plantaments.
La vida ha tornat a allargar-se aquest 2023, segons

les Nacions Unides. Després d’un parèntesi per culpa
de la pandèmia, l’esperança de vida mundial ha tor-
nat a créixer fins als 73 anys, 12 més que el 1980. La
covid ha desaparegut de la llista de les deu malalties

més freqüents a Espanya aquest 2023, segons l’INE.
Havia estat la principal causa de mort en el període ge-
ner-juny del 2020, 2021 i 2022, però enguany ha re-
culat. El 2023 també ha estat l’any en què més persones
diuen que les seves ciutats són segures per a les per-
sones homosexuals, en què els permisos de paterni-
tat es van allargar a Espanya i en què la selecció fe-
menina de futbol espanyola va guanyar un Mundial i
va donar una lliçó al món.
Els mitjans de comunicació emparaulen el món, i

el terme polarització ha estat un dels més utilitzats per
explicar el 2023. De fet, la Fundéu argumenta que un
dels motius pel qual l’ha triat és per la seva elevada pre-
sència mediàtica. Si bé és cert que és representativa per
il·lustrar algunes esferes, també ho és que deixa fora
bona part de la realitat. Aquest 2024 hi haurà eleccions
en 74 països i milers de milions de persones d’arreu
aniran a votar. Segurament ho faran des de la por i la
desconfiança, perquè fa temps que la incertesa i la in-
seguretat envers les institucions configuren la mira-
da hegemònica. Seria bo que el 2024 oferís una mirada
més generosa de la realitat. Ens hi juguem molt.

El terme ‘polarització’ 
deixa fora bona part 

de la realitat

NLes millors
perles

Una dona intentava colar-se al metro de Bogotà passant per
sota de les barreres d’accés, però el cul se li va quedar

enganxat. No podia avançar ni cap endavant ni cap endarrere i
els treballadors van haver de rescatar-la.

Mentre estaven d’excursió per la Serra de Tramuntana, a
Mallorca, un grup de joves es van quedar paralitzats en

veure aparèixer un goril·la, que els va començar a perseguir.
Després van descobrir que es tractava d’una broma.

Un home estava esquiant a Sierra Nevada quan va trobar-se
un avió estavellat. Va gravar la troballa i ara, dos anys

després, s’ha fet viral. Es tractava del muntatge de la pel·lícula
La sociedad de la nieve.

Durant dos anys, un nen de nou anys va estar vivint sol
en un poble de França, després que la seva mare

l’abandonés. Fins fa poc, ningú se n’ha adonat perquè el
nen anava i tornava sol de l’escola.

LA FOTOCarlos Sainz
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per Susana Pérez Soler

Polarització: paraula de l’any?
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Madrid confirma un Gran Premi de Fórmula
1: què passarà amb Montmeló?1

2
Suport majoritari dels catalans 
a mantenir la Fórmula 1 a Montmeló

La circulació de trens a l’R3 entre Parets 
i la Garriga es restablirà el 4 de febrer

Montmeló diu que es negocia “amb bona
sintonia” per seguir fent F1 molts anys més

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5

Mor un motorista a Canovelles, 
en una sortida de la Ronda Nord

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@angelgomez_93: Que necessari que és que
algú de la transcendència de C. Tangana deixi
missatges com els que ha deixat sobre cons-
ciència de classe, feminisme o addiccions.

@uby77: Madrid ya tiene su Gran Premio de
Formula 1. ¿Para cuándo la Copa América de
Vela? [Recentment s’ha anunciat el calendari
definitiu de la competició]

#CopaAmèrica

@EmmaZafon: Itziar Ituño és l'única actriu
famosa que ha tingut la dignitat de donar su-
port a una reivindicació [els drets dels presos
d'ETA]que ningú del seu sector s'ha atrevit a fer.

#ItziarItuño #CTangana

Safata d’entrada

Tenir una oportunitat única
del que sigui, sempre és
una bona notícia. Quan

aquesta s’allarga en el temps o
s’amplien els terminis per bene-
ficiar-se’n, és d’aquells fets poc ha-
bituals que cal aprofitar! I com
afirmen els professionals de la psi-
cologia i la gestió, les oportunitats
ho són precisament perquè no
perduren en el temps. I tot parlant
d’ocasions úniques, en el terreny
de la construcció, la rehabilitació
i dels beneficis cap al medi am-
bient, n’estem tenint una que val
molt la pena tenir en compte.
Els coneguts Fons Next Ge-

neration EU, aquell instrument
del Consell Europeu que contri-
bueix a reparar els efectes eco-
nòmics, socials i sanitaris que la
pandèmia de la covid-19 va ge-
nerar, i també cerca impulsar la
transició ecològica i digital, han
ampliat els seus terminis perquè
tots plegats -particulars i empre-
ses-, en puguem fer més ús del
que se n’ha fet fins ara.
L’ampliació dels terminis de

les subvencions del Programa de

Cal aprofitar les noves oportunitats
per Josep Lluís Sala (delegat del Cateb al Vallès Oriental)

rehabilitació d’edificis resi-
dencials, també del Progra-
ma d’actuacions de millora de
l’eficiència energètica en ha-
bitatges i de molts altres són
una bona notícia si tenim en
compte que, a més, moltes
d’aquestes subvencions són
compatibles amb altres ajuts
públics.
La rehabilitació d’un edifi-

ci és la principal opció per
aconseguir una millora signifi-
cativa de l’eficiència energètica.
La UE s’ha fixat com a objectiu
que l’àmbit immobiliari redu-
eixi en un 30% el seu consum
d’energia l’any 2050, i per això
ha renovat la proposta que su-
posen els fons Next Generation,
amb la vocació de promoure la
rehabilitació dels immobles i
optimitzar així el rendiment
energètic dels edificis.

Actualment, bona part del
parc d’edificis tenen un aïlla-
ment deficient, fet que com-
porta pèrdues energètiques
que incrementen les dificultats
econòmiques de les famílies per
assumir el cost de les factures.
Per això, i per tal de beneficiar
tant la població com el medi
ambient, aquests ajuts posen el
focus en actuacions que mini-
mitzaran la despesa energèti-
ca, les intervencions en l’aïlla-
ment de façanes, cobertes i la
millora de l’eficiència dels equi-
ps tèrmics.
Les bones ocasions són úni-

ques i davant d’aquesta pròr-
roga, amb tota la informació a
l’Oficina Tècnica de Rehabili-
tació, la població tenim una se-
gona oportunitat que a tot-
hom beneficia i que cal que
aprofitem!
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Els semàfors

La Sastreria Tarrés abaixarà 
la persiana el pròxim dimecres
dia 31, després de 125 anys de

trajectòria a Mollet i de tres
generacions dedicades a la

confecció de tratges i vestits. Es
tracta de l’últim negoci d’aquest

tipus que queda a la ciutat. 
pàgina 10Sastreria Tarrés

L’Ajuntament ha creat la nova
regidoria de Benestar Emocional,
una iniciativa pionera que busca
millorar la qualitat de vida de la

ciutadania. Oferirà atenció
telefònica i un espai físic de

trobada des del qual es treballarà
per la felicitat dels veïns.

pàgina 14Aj. de Parets

Fa mesos que l’Ajuntament 
de Canovelles demana sense
èxit a la Generalitat el reforç 
dels Mossos per controlar la

presència de manters al mercat
setmanal. Segons el consistori,

hi ha més venedors il·legals 
que paradistes amb llicència. 

pàgina 18Generalitat
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L'augment de preus, el motiu
de l’adeu de la Puigdomènech

COMERÇ4La històrica pastisse-
ria Puigdomènech, situada al car-
rer Sant Roc, tancava el 10 de ge-
ner, sense previ avís, després de
gairebé 70 anys de trajectòria.
Davant la sorpresa que la notícia
generava entre la ciutadania i
també entre els treballadors, que
no estaven al corrent del tanca-
ment, la propietària, Montse Pu-
igdomènech, s’ha acabat pro-
nunciant i ha explicat els motius
que l’han portat a abaixar la per-
siana, després d’uns dies de silenci.
Segons ha especificat a través

de les xarxes socials, és una deci-

sió “dolorosa, però necessària”.
“Tots els nostres productes s’han
elaborat sempre a partir de ma-
tèries primeres de màxima quali-
tat, però l’augment dels preus i la
dinàmica dels mercats fan que no
puguem mantenir aquest com-
promís”, assenyala. “També la si-
tuació econòmica actual fa molt di-
fícil mantenir una empresa d’es-
tructura familiar”, afegeix. 
Arran de tot plegat, el negoci

ha aplicat un ERO, sumant-se
així al carro dels establiments
històrics que han tancat darrera-
ment a la ciutat.

Granollers celebra els 85 anys
del bombardeig del 1939 

HISTÒRIA4Els dies 24, 25 i 26 de
gener del 1939 les tropes fran-
quistes van bombardejar Gra-
nollers, que acabava de ser ata-
cada el maig de l’any anterior.
L’acció va deixar una quarantena
de víctimes més i noves destros-
ses, en aquest cas als afores de la
ciutat, i va servir com a preludi de
l’entrada de les tropes franquistes
al municipi, el dia 28.
De tot plegat fa 85 anys i amb

motiu d’aquest aniversari s’han
organitzat diverses activitats,
que se celebraran diumenge.
D’una banda, el Museu de Gra-

nollers oferirà un itinerari guiat
pels espais bombardejats, iden-
tificats amb una llamborda lila,
i de l’altra el Teatre Llevant aco-
llirà una obra sobre la Guerra Ci-
vil. A més,  l’Arxiu Municipal pu-
blicarà un dietari d’autor desco-
negut que recorda com van ser
les primeres setmanes de la Gu-
erra Civil a Granollers.
Tot plegat es fa amb l’objectiu

de  “donar a conèixer aquesta part
de la història més contemporània
i preservar la memòria d’uns fets
que no han de tornar a passar”,
assenyalen des de l’Ajuntament.

Carmena apropa la seva visió
sobre la política a la ciutat

POLÍTICA4La jutgessa, magis-
trada, exalcaldessa de Madrid i
emprenedora de projectes so-
cials Manuela Carmena visitava
Granollers dimecres per fer una
xerrada a la Sala Tarafa. Aques-
ta va estar centrada en l’impuls
d’una nova forma de fer política,
al servei de la ciutadania. 
Amb la sala plena, Carmena

va reflexionar sobre la necessi-
tat d’apropar la política local i les
lleis a la població, d’una mane-

ra fàcil i comprensible per a tot-
hom. Tot plegat va estar dina-
mitzat per la periodista Imma
Juncà i organitzat per l’entitat
EnRaonar, amb la col·laboració
Can Jonch, Centre de Cultura
per la Pau.
A banda de la xerrada, l’A-

juntament també va preparar
una recepció institucional a Car-
mena, que va conèixer l’alcal-
dessa, Alba Barnusell, i altres
membres del consistori.

La pastisseria tancava el 10 de gener. Foto: Línia Vallès

Manuela Carmena. Foto: Ajuntament

Música | Antònia Font actua a Granollers
La gira per teatre d’Antònia Font arriba a Granollers amb les entrades
exhaurides per gaudir dels dos concerts que farà el grup català. Seran

dissabte i diumenge al Teatre Auditori, davant de centenars d’espectadors. 

CULTURA4En JIM (Joan Illa
Morell) és considerat una de les fi-
gures culturals més influents del
Granollers de la segona meitat del
segle XX i és conegut i reconegut
per la seva tasca de creador i di-
namitzador cultural. Entre les
seves amistats hi ha noms de la ta-
lla de Salvador Dalí, Pau Riba, Ca-
milo José Cela o Antoni Tàpies,
amb els quals va participar en di-
versos projectes. Malgrat la im-
portància que en JIM va tenir a la
ciutat com a impulsor de noves
iniciatives culturals, el seu cercle
més proper considera que “Gra-
nollers té un deute pendent amb
ell, sobretot ara que s’acaba d’en-
derrocar casa seva i ja no queda
res seu a la ciutat”. 
Ho assegura en declaracions a

Línia VallèsCamino Janeiro, se-
cretària dels Amics del Faraó JIM,
l’associació formada pel seu cer-
cle més pròxim i dedicada a di-
namitzar la cultura a la ciutat. La
també creadora concreta que el

passat 10 de gener es tirava a ter-
ra l’edifici, en comptes de preser-
var-lo. “Casa seva era el seu cas-
tell de creació i hauria estat molt
bé que la ciutat que ell estimava
amb tot el seu cor el recordés d’al-
guna manera”, afegeix Janeiro.
Pel que fa a la figura d’en JIM,

que moria el 2021, destaca per ser
l’impulsor del Festival de Música
Progressiva, que se celebrava a
Granollers el 1971 com el primer
festival a l’aire lliure de música
rock a l’Estat. També va organit-
zar el happeningde Salvador Dalí

el 1974, que va concentrar cente-
nars de persones a la Porxada.
“Tot plegat són alguns exemples
dels molts esdeveniments, expo-
sicions o homenatges que va fer a
Granollers”, recorda Janeiro. 
Segons la secretària, “en JIM

feia tot això perquè la cultura el
motivava i el nodria”, cosa de la
qual es va beneficiar Granollers.
Per això, Janeiro assegura que la
ciutat no pot oblidar-lo. “Tot i que
casa seva ja no hi sigui, treballarem
perquè Granollers el tingui sem-
pre present”, conclou.

S’enderroca la casa d’en JIM, 
el seu últim llegat a la ciutat

» Va ser una figura cultural destacada del Granollers del segle XX
» El seu cercle lamenta l’enderroc i demana que la ciutat el recordi

La casa d’en JIM abans i després de l’enderroc. Fotos: Oriol Serra
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Esprint final d’una nova 
Festa Major d’Hivern d’èxit

FESTA MAJOR4Sant Vicenç ha
arribat enguany a Mollet carre-
gat de fred i de temperatures es-
pecialment baixes. Això, però,
no ha impedit que la ciutat ce-
lebri la seva Festa Major d’Hi-
vern en honor seu, amb un pro-
grama ple d’activitats que s’han
concentrat, principalment, du-
rant el cap de setmana.
La cercavila i el lluïment

d’entitats, el vermut morat, l’es-
pectacle de foc i el correfoc, la nit
de dj,  la cursa popular i la tro-
bada i cercavila de gegants han
estat els actes més destacats de

l’edició i els que més participa-
ció han tingut.  Sobretot aques-
ta darrera activitat ha estat una
de les més importants d’aques-
ta Festa Major, ja que ha servit
per donar el tret de sortida a la
celebració del 25è aniversari
dels Gegants Nous de Mollet,
que s’estendrà tot l’any. 
Amb tot, aquest cap de set-

mana encara hi ha iniciatives
programades com la Nit de l’Es-
port, un concert, la inauguració
del 16è Cicle de Cinema Cubà o
el ball de gent gran, que clourà
la Festa Major d’enguany.

Nou pas per al desdoblament
i la integració urbana de l’R3

MOBILITAT4El desdoblament
de l’R3 entre l’estació de Mollet-
Santa Rosa i la de Parets és un
pas més a prop de fer-se realitat,
després que Adif hagi publicat l’a-
nunci per licitar la redacció del
projecte que ha de duplicar la via
en aquest tram de gairebé 3 qui-
lòmetres. Aquest projecte també
inclou la integració urbana de
l’R3 al seu pas per Mollet, una re-
ivindicació històrica a la ciutat. 
Així doncs, amb aquest anun-

ci, previ a la licitació de les obres,
es dona resposta a les demandes
polítiques i ciutadanes d’acabar

amb la divisió que genera aques-
ta línia de tren a la ciutat. En
aquest sentit, cal recordar que el
projecte de la integració urbana
de l’R3 està sobre la taula des del
2008, quan es començava a par-
lar del soterrament d’una part de
la via i del trasllat de l’estació a la
Rambla Nova. 
D’altra banda, en el mateix

expedient també es licita la re-
dacció del projecte per adequar
i fer accessible el pas subterrani
de l’Estació de Mollet-Sant Fost.
El cost de tot plegat és d’uns 4
milions d’euros.

Els ral·lis i l'arqueologia
centren la Festa de la Ràdio

SOCIETAT4Com cada any, Rà-
dio Mollet ha reconegut la tasca
dels molletans destacats durant
la Festa de la Ràdio. Aquesta 43a
edició se celebrava dilluns i va
donar el Micròfon de l’Any a la
copilot de ral·lis Lorena Rome-
ro i el guardó de la Notícia de l’A-
ny a les troballes de l’entorn de
l’església de Sant Vicenç.
Durant l’entrega dels premis,

des del mitjà destacaven que Ro-
mero és considerada la millor

copilot femenina de la competició
en la categoria en la qual compe-
teix i que el 2023 va aconseguir un
doblet de títols nacionals. Men-
trestant, de les troballes al voltant
de l’església remarcaven que  “han
permès situar els orígens de Mo-
llet en l’època romana”.
Com és habitual, durant l’ac-

te també es feien mencions espe-
cials a diferents persones i entitats
per la seva trajectòria com el Ball
de Diables o el Síndic Personer.

A la dreta, els Gegants Nous. Foto: Colla Gegantera de Mollet

Premiats. Foto: Ajuntament

Urbanisme | En marxa la nova plaça Anna Bosch
La construcció de la futura plaça Anna Bosch ja està en marxa i avança a
bon ritme, amb la previsió que les obres acabin al juny. Aquest nou espai,

que millorarà Can Fàbregas, comptarà amb zones verdes i de lleure.

COMERÇ4L’últim sastre de Mo-
llet, en Josep Tarrés, es jubilarà el
pròxim dimecres 31 de gener i
abaixarà per sempre la persiana
d’un dels negocis amb més histò-
ria de la ciutat. La Sastreria Tar-
rés, que acumula 125 anys de tra-
jectòria i tres generacions de sas-
tres, tancarà en no haver-hi relleu.
“És una decisió que prenc amb
pena per tots els moments viscuts
i perquè és l’ofici que sempre
m’ha apassionat i acompanyat
durant tota la vida”, explica el sas-
tre en declaracions a Línia Vallès.
Tarrés va aprendre l’ofici del

seu pare i aquest del seu avi Joa-
quim, que havia engegat el nego-
ci familiar a la plaça Prat de la
Riba, l’any 1897. “Aleshores eren
altres temps i ser sastre era més
dur perquè era una feina molt poc
mecanitzada”, recorda. “També hi
havia més volum de feina i fèiem
moltíssims més tratges i peces de
roba que ara”, afegeix. “Amb els
anys, però, ens hem anat trobant

que cada vegada ha estat més di-
fícil fer la competència a la roba
que ve de la Xina”, lamenta.
En aquest sentit, Tarrés, que

des de la dècada dels 90 ha tre-
ballat per a diversos ajuntaments
de la comarca vestint la policia lo-
cal, assegura que el de sastre és un
ofici en perill d’extinció. “Per a la
gent jove ja no és atractiu, com la
gran majoria dels oficis”, assegu-
ra. Per això, cada vegada són me-
nys les sastreries que queden a la

comarca i, en general, a Catalunya.
“Sense anar més lluny, a Mollet
n’hi havia quatre i la setmana
que ve ja no en quedarà cap, però
la societat canvia i els interessos de
la gent també”, comenta Tarrés.
De la mateixa manera, al-

tres negocis artesanals com la cis-
telleria i botiga de bosses fetes a
mà Ventura ha anunciat que
també tancarà per jubilació, des-
prés de 55 anys, un cop esgoti to-
tes les existències.

Imatge de l’aparador de la botiga. Foto: Arxiu

L’última sastreria de Mollet
tancarà després de 125 anys

» Abaixarà la persiana el pròxim dimecres 31 de gener per jubilació
» El seu propietari lamenta la manca de relleu i la pèrdua de l’ofici
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Lluïsa Moret
Presidenta de la Diputació de Barcelona (PSC)

“Acompanyarem els ajuntaments
en la regulació dels lloguers”

El Foment de Molins de Rei és
l’escenari triat per Lluïsa Moret,
presidenta de la Diputació

de Barcelona, viceprimera secretà-
ria del PSC i alcaldessa de Sant Boi,
per rebre el Línia. És migdia i ha
estat tot el matí visitant diversos
municipis del Baix Llobregat, on ha
volgut escoltar les necessitats dels
ajuntaments. Moret reivindica en
aquesta entrevista que l’ens provin-
cial és molt més que una “repartidora
de diners” i defensa la seva funció. De
fet, acabem la conversa amb Moret
fotografiant-la davant d’un piano, un
encertat símil de la multitud de te-
cles que toca diàriament.

Fa just mig any que va ser inves-
tida presidenta de la Diputació
de Barcelona. És gairebé obligat
començar preguntant-li quin ba-
lanç fa d’aquests primers sis
mesos al càrrec. Ha pogut fer el
que preveia en aquest temps?
El temps és relatiu. Mai n’hi ha prou.
Però estic satisfeta, perquè tenim
un equip de govern capaç de tre-
ballar plegat. I això era un repte, ha-
vent-hi quatre forces polítiques.

El govern de la Diputació el for-
men el PSC, ERC, díscols de Junts
i els comuns. És més difícil de
gestionar aquest executiu que el
del mandat passat, que només
estava format pel PSC i Junts?
Era millor aquella fórmula?
No és comparable. Ni millor ni pit-
jor. Les diferents realitats ens per-
meten uns acords o uns altres. La
coalició PSC-Junts del mandat pas-

sat va funcionar. Era una bona
opció per reeditar, però el context
polític actual és un altre. Sigui com
sigui, estic orgullosa de l’actual go-
vern, que també està funcionant. 

Vostè va dir que volia trepitjar
els 311 municipis de la província
per conèixer de primera mà les
seves realitats i necessitats. Avui

n’ha trepitjat uns quants del Baix
Llobregat, però aquí juga a
casa... Quants n’ha pogut visitar
ja de fora de la seva comarca? En
porta el compte?
Aproximadament estem en una
vintena, més o menys.

Què li demanen quan fa aques-
tes visites? Quines són les urgèn-
cies principals que li traslladen
els municipis?
Hi ha de tot. Hi ha peticions comu-
nes que tenen a veure amb la se-
quera i la xarxa en baixa. Hi ha
municipis que no tenen recursos
per garantir unes bones condi-
cions d’aquesta xarxa de l’aigua.
Les demandes també van vincula-
des a inversions en equipaments
culturals o esportius, temes socials,
transició energètica i xarxa viària.

Després parlarem d’alguns d’a-
quests temes. Però segur que
també li parlen dels problemes
de finançament dels ajunta-
ments. A finals d’any, la Diputa-
ció va aprovar un fons econòmic
extraordinari per als municipis, i
la seva vicepresidenta, Candela
López, reclamava, en un article
d’opinió al Línia, juntament amb
l’alcalde del Prat, Lluís Mijoler,
un nou sistema de finançament

per als ajuntaments. Comparteix
la seva petició?
Una cosa és la realitat conjuntural i
una altra l’estructural; les dificultats
de finançament municipal. Tot ple-
gat s’ha vist agreujat per una situa-
ció conjuntural: la covid, el context

geopolític, la inflació... Per tant, el fi-
nançament  s’ha d’abordar des del
consens i la feina conjunta de totes
les institucions. 

En el seu discurs d’investidura va
dir que vol “apropar la Diputació
a la ciutadania”. Això ja li sentíem
dir a presidents anteriors com
Núria Marín, Marc Castells o
Mercè Conesa, però la Diputació,
conjuntament amb l’AMB, conti-
nua sent de les institucions més
desconegudes per la ciutadania,

sobretot a l’àrea metropolitana.
Què no s’està fent bé?
Per la mateixa naturalesa supra-
municipal de la Diputació, aquesta
qüestió és difícil. No és que els ciu-
tadans no entenguin què fa la Di-
putació, és que moltes vegades
tampoc entenen què fa la Gene-
ralitat o el mateix Estat. Els seus
interlocutors naturals són els
ajuntaments. Normalment, els
ciutadans no entenen de compe-
tències; entenen de necessitats. I
nosaltres entrem en contacte di-
recte amb els ecosistemes locals,
amb el teixit associatiu. Això és
participació i proximitat. El rol de
la Diputació es basa en la compli-
citat, la col·laboració i el suport.

Tot això va en la línia de trencar
la idea que la Diputació és només
una ‘repartidora de diners’ per als
ajuntaments, no?
No volem ser i no serem només
una repartidora de diners. El paper
de la Diputació és el de dotar de
recursos necessaris els municipis
que no els tenen perquè puguin
implementar les polítiques públi-
ques. De vegades, això significa re-
cursos econòmics, però també
recursos tècnics o d’altres tipus,
com ara facilitar la interlocució
amb altres nivells institucionals.4

A. Nadeu / F. J. Rodríguez
Fotografia: Joanna Chichelnitzky

“La salut mental
és una prioritat
que impacta
molt en joves
i gent gran”

“Reclamem 
les inversions
acordades 
en el decret 
de sequera”



13 | 

líniavallès.cat26 de gener del 2024Entrevista

– Vostè defensa ampliar
l’aeroport del Prat, però també
aspira a combatre els efectes
del canvi climàtic i a potenciar
les infraestructures verdes.
Sembla contradictori...

– No ho és pas. Necessitem una
gran infraestructura que sigui
coherent amb la sostenibilitat.

– I com s’ha de fer?

– Per a això ja hi ha els experts.
Jo crec que no podem renunciar
ni a una cosa ni a l’altra.

3Ara que reflexionem sobre com
fer pedagogia perquè es conegui
la tasca de la Diputació, potser una
bona opció seria parlar del que
preocupa més els ciutadans, com
per exemple l’habitatge. Tot i que
no és de la seva competència, la Di-
putació estarà al costat dels ajun-
taments a l’hora d’aplicar la nova
llei de regulació dels lloguers?
Estarem al costat dels ajuntaments
sempre. Hem de veure com es des-
plega aquesta llei i com s’imple-
menta. Respectarem l’autonomia
local i els acompanyarem en les
seves decisions. I, en tot cas, ja els
acompanyem en el marc ampli de
les polítiques d’habitatge. Aquest és
un àmbit estratègic, i per això hem
creat una nova àrea de govern, la
d’Urbanisme i Habitatge.

Un altre dels principals neguits
dels ciutadans és la sequera. Està
preocupada per la situació que
ens podem trobar d’aquí a poc
temps? El PSC s’ha mostrat molt
crític amb la gestió del Govern
de la Generalitat al respecte...
En aquests moments és un dels pro-
blemes més greus que ha d’afrontar
Catalunya. Continuarem reclamant
que es facin les inversions acorda-
des en el decret de sequera, per part
de l’Agència Catalana de l’Aigua
(ACA), tant hídriques com hidràuli-
ques. Des de la Diputació estem a
disposició, des de la lleialtat institu-

cional, per ajudar i sumar, per ex-
emple, en aquelles inversions que
han de fer els ajuntaments. Més
enllà de les competències, estem a
disposició dels municipis per ajudar. 

La falta d’aigua està estretament
relacionada amb el risc d’incen-
dis. Tot i que som a l’hivern, ja hi
ha hagut algun ensurt en forma
de foc en alguns punts de la pro-
víncia. A l’àrea metropolitana
preocupen espais com Collse-
rola, des d’on avisen que un foc
podria ser catastròfic. Estem
prou preparats en cas que hi
hagi un incendi en aquesta o
qualsevol altra serra?
Hem de treballar per estar-ho. La
Diputació té la responsabilitat de la
gestió de 13 parcs naturals, i en
aquesta responsabilitat estem aju-
dant els ajuntaments a fer franges

de prevenció, un element fona-
mental. A causa de la sequera, cal
tenir al dia tant les franges com la
gestió dels residus forestals. Tot el
que ens toca i ens demanen els
ajuntaments ho estem fent. 

Ara que parlem de medi am-
bient, no li voldríem deixar de
preguntar per l’ampliació de
l’aeroport del Prat, perquè les
veus que demanen reprendre el
projecte creixen. Vostè i el seu
partit també ho defensen, però
també diu que aspira a comba-
tre, des de la Diputació, els efec-
tes del canvi climàtic, així com
potenciar les infraestructures
verdes. Sembla contradictori...
No ho és pas. Com a presidenta de
la Diputació i alcaldessa d’un mu-
nicipi, Sant Boi, que està dins de la
zona aeroportuària, sempre hem
dit que és necessari tenir una in-
fraestructura de primer nivell que
ajudi la connectivitat del país si no
volem perdre el rol rellevant com a
regió europea de primer ordre.
Aquesta transformació ha de sorgir
des d’una comissió mixta on siguin
presents tots els agents que hi
tenen a veure. El govern de l’Estat
ha estat respectuós amb la posició
del Govern i del territori. I sense
consens, un tipus de transformació
d’aquesta envergadura no es pot
posar en marxa. Necessitem una
gran infraestructura que sigui co-
herent amb la sostenibilitat.

I com s’ha de fer?
Per a això hi ha els experts i els
agents que han de participar en
aquesta comissió, amb una mirada
integral. Jo crec que no podem re-
nunciar ni a una cosa ni a l’altra.

Canviant de tema, a l’inici del
mandat va posar la salut mental
com un dels principals eixos del
seu govern a la Diputació, sobre-
tot pel que fa als joves. Aquest és
un tema que coneix de primera
mà, sent alcaldessa de Sant Boi,
un referent en aquest àmbit.
Com està aplicant el model de
Sant Boi a la Diputació pel que fa
a aquesta qüestió?
A l’anterior mandat vam imple-
mentar ajuts i projectes adreçats als
ajuntaments perquè poguessin
desplegar polítiques de suport per
aconseguir el benestar emocional
dels adolescents, però tenien una
mirada covid. Hem de superar
aquesta mirada i deixar clar que la
salut mental és una prioritat que
impacta de forma més important
en determinats moments vitals, es-
pecialment a l’adolescència i en les
persones grans que estan vivint si-
tuacions de solitud no desitjada.

Veure una dona presidint la Di-
putació no és pas nou. Vostè, de

fet, n’és la tercera. Quan va ser in-
vestida, va lloar el llegat de
Mercè Conesa i de Núria Marín,
les seves dues predecessores, i
va situar la lluita per la igualtat
entre homes i dones com una
prioritat. Veient el que està pas-
sant últimament arreu de l’Estat,
la preocupa que puguem anar
enrere, en aquest sentit?
És un risc que sempre hem hagut
d’assumir. En les últimes dècades hi
ha hagut un avanç de les polítiques
d’igualtat per desarticular tota
classe de discriminació. Però també
hi ha hagut una gran ofensiva de
pensaments populistes que no
tenen la igualtat com a prioritat.

Una enquesta recent apunta que
el 44% dels homes se senten dis-
criminats per aquestes políti-
ques d’igualtat...
Perquè hi ha hagut missatges po-
pulistes que han traslladat la idea
que les polítiques d’igualtat van en

contra dels homes. És un missatge
políticament deliberat que ha calat
en una part de la població. Això és
una fal·làcia que no respon a la re-
alitat. Ni s’ha perjudicat ni hi ha cap
voluntat de perjudicar els homes.

Hem repassat tot un seguit de
temes que requereixen dedica-
ció. En aquest sentit, ja pot desti-
nar tot el temps que voldria als
dos càrrecs que ostenta?
M’he organitzat bastant bé. Per a
mi, la ciutat de Sant Boi és una prio-
ritat, però també el meu rol com a
diputada i estar al servei dels mu-
nicipis. Tinc sort, perquè tant en un
lloc com en l’altre hi tinc grans
equips, plurals i compromesos, que
m’ajuden a complir els dos projec-
tes. Estem complint. Estic complint.

Acabem tornant al discurs d’in-
vestidura, on va finalitzar dient
que tenen “el deure de mirar sem-
pre lluny i continuar treballant de
prop”. Cap a on mira, a quatre anys
vista? Quina serà l’empremta de
Lluïsa Moret a la Diputació?
Pobre de mi [somriu]. Has de mante-
nir un equilibri entre l’estratègia i el
fet quotidià. Mai hem d’oblidar la re-
alitat quotidiana. Estar al carrer, amb
la gent... Escoltar els problemes reals
i les reivindicacions legítimes.<

“Mai hem
d’oblidar
la realitat
quotidiana;
estar al carrer”

“El finançament municipal 
s’ha d’abordar des del consens”

“Els ciutadans
no entenen de
competències;
entenen de
necessitats”
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Últims dies d’afectacions a
l’R3 entre Parets i la Garriga

MOBILITAT4La circulació de
trens a la línia R3 entre Parets i
la Garriga es restablirà el di-
umenge 4 de febrer, segons ha
avançat Adif. D’aquesta manera,
el servei de busos alternatiu fun-
cionarà fins al dissabte dia 3, ja
que a partir de l’endemà el ser-
vei de tren tornarà a funcionar
amb normalitat en aquest tram.
Cal recordar que la circulació

de trens està interrompuda des

del passat 12 d’octubre per les
obres de desdoblament de la lí-
nia. Durant aquests quatre me-
sos, s’ha duplicat la via entre els
dos municipis vallesans i també
s’han construït passos inferiors
i elevats, i renovat sistemes d’e-
lectrificació i seguretat. Entre al-
tres actuacions, també s’han fet
millores a les estacions de Parets,
Granollers-Canovelles, les Fran-
queses i la Garriga.

Inaugurat el tercer carril 
de la C-17 en sentit nord

MOBILITAT4 La consellera de
Territori, Ester Capella, visitava
Parets dimarts per inaugurar   ofi-
cialment el tercer carril de la C-17
en sentit nord, obert des de fa unes
setmanes. Amb aquesta visita es
donen per finalitzades unes obres
que començaven l’octubre del
2021 i que se sumen a l’ampliació
de la via en sentit sud, que culmi-
nava el febrer del 2022.
“El tram amb més pressió de

la C-17 és aquest en el qual ens tro-

bem”, recordava la consellera.
Precisament per això s’ha fet
aquesta actuació, que té l’objectiu
“millorar els estàndards de segu-
retat i disminuir les retencions”,
afegia. Capella també destacava
que l’obra en sentit nord ha cos-
tat uns 19,2 milions.
Mentrestant, l’alcalde, Fran-

cesc Juzgado, agraïa l’actuació.
“Feia molt que demanàvem
aquestes obres, que estan donant
el resultat esperat”, assegurava.

SALUT4Conèixer i reconèixer
quins són els nostres sentiments
i emocions i saber gestionar-los és
essencial per a poder portar una
vida estable, plena i feliç. Així ho
asseguren els experts en salut
mental i benestar emocional. Per
això, cada vegada són més els mu-
nicipis que organitzen projectes
relacionats amb aquest tema,
amb l’objectiu de millorar la qua-
litat de vida de la seva població. 
A Parets fa temps que es tre-

balla en aquesta línia, però ara l’A-
juntament ha fet un pas més. En
concret, ha creat la regidoria de
Benestar Emocional, una “ini-
ciativa pionera”, destaquen des del
consistori, que es presentava el 20
de gener, en el marc de la Festa
Major d’Hivern. La socialista Pao-
la Gratacós és la responsable d’a-
questa nova àrea del govern local.
“Sempre hem dit que per a

nosaltres les persones són la
principal prioritat i amb aques-
ta regidoria volem ajudar els
nostres veïns i veïnes”, deia l’al-
calde, Francesc Juzgado. Segons
avançava,  la finalitat de la regi-

doria és “contribuir a la felicitat”
dels paretans, aportant-los eines
que els permetin millorar el seu
benestar emocional. 
Per la seva banda, Gratacós

explicava que la nova regidoria
beu de la interacció amb la ciu-
tadania. “Hi haurà un servei de
consultes telefòniques i també
tindrem un punt de trobada físic
setmanal on podrem quedar per
debatre i fer activitats grupals”,
avançava. Tot plegat, comença-

rà a funcionar completament a
partir del febrer.
D’altra banda, durant l’acte

Gratacós va anunciar que al març
se celebrarà el Dia de la Felicitat
“amb un munt d’activitats i tallers
relacionats amb el benestar emo-
cional”, mentre que Juzgado ce-
lebrava que al maig s’organitzarà
“el primer Congrés de Benestar
Emocional de Catalunya promo-
gut per un ajuntament, amb po-
nents de primera línia”.

La regidora Gratacós, durant l’acte. Foto: Silvia Ferran/Ajuntament

Parets presenta una regidoria
pionera de Benestar Emocional

Tradició | Festa Major d’Hivern multitudinària
La Festa Major d’Hivern d’enguany ha acabat amb bones valoracions,
gràcies a la participació ciutadana en la quarantena d’actes i activitats
organitzades. “Estem molt contents”, asseguren des de l’Ajuntament. 
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Nou pas a Sant Fost per fer un
local per a joves al pavelló 2

SANT FOST4L’Ajuntament de
Sant Fost ha tret a licitació el
contracte per a les obres que
permetran habilitar un local
per a joves a la planta baixa del
pavelló 2. Amb un pressupost de
313.000 euros i una duració
prevista de les obres de tres
mesos, el consistori pretén “do-
nar resposta a les necessitats del
nou casal per a joves”, tal com
consta a la documentació pú-
blica de la licitació. 
Les obres de reforma, amb

tot, proposen redistribuir l’inte-

rior del local, en concret amb sa-
les i espais polivalents, així com
col·locar-hi una zona de banys
que estarà situada a sota de les
graderies. També es recomana
ampliar les finestres i renovar els
accessos, així com dotar l’espai
dels subministraments neces-
saris. Fins ara, aquest local de
300 metres quadrats feia les
funcions de magatzem munici-
pal. Les empreses interessades a
portar a terme les obres tenen
fins al 29 de gener per presentar
les seves ofertes.

MARTORELLES4La Nit de les
entitats de Martorelles és una
gala que no se celebrava des del
2018. La tercera edició havia
de fer-se el 2020, però, com
tantes altres coses, la covid la va
deixar suspesa. Però, per sort, la
pandèmia ja ha quedat com un
record i la celebració va tornar a
fer-se el passat 19 de gener, en
un acte emotiu a La Vinya. 
Aquesta va ser la tercera edi-

ció de l’esdeveniment, que con-
grega el bo i millor de les entitats
locals per a premiar-los per la
seva tasca pel municipi. La ceri-
mònia va ser conduïda pel can-
tant Òscar Bretau i la seva ban-
da, els TNT, que van amenitzar
la nit amb les seves versions de
clàssics com My girl o Unchai-
ned melody, així com tonades
dels BackStreetBoys, entre altres.

ELS PREMIATS
Entre els premiats, que van sor-
gir d’un procés de votació entre
les entitats, hi havia el Quinto de
Nadal i els Villancicos Solidarios
de la Unión Cultural Andaluza

(UCA), com a millors agents
culturals o socials dels últims tres
anys. En la categoria de millor
entitat social es van endur el pre-
mi les Colles de Festa Major
davant el Ball de Gitanes, que va
quedar finalista.
El premi a la trajectòria cul-

tural o social va ser per a Diego
Fernández Bolea, quedant Ma-
nuel Gallardo com a finalista.

Aina Torrents va rebre el guar-
dó a la millor esportista davant
de Rajah Hammouch. El millor
club va ser la UE Bàsquet Mar-
torelles, que va deixar el CF
Martorelles com a finalista, men-
tre que el premi a la trajectòria
esportiva se’l va endur l’equip jú-
nior femení de la UE Bàsquet
Martorelles, amb Oliver Aguile-
ra com a finalista. 

Foto de família dels guardonats. Foto: Ajuntament de Martorelles

Martorelles recupera la Nit de
les entitats i la celebra a la Vinya

Exterior del pavelló 2 de Sant Fost. Foto: Arxiu

Martorelles | Creixen els robatoris a la deixalleria
Els últims dos anys, la deixalleria de Martorelles ha patit 267 robatoris.
D’aquests, 193 van tenir lloc durant el 2023. Sigui com sigui, aquest no 

és un cas únic, atès que és una problemàtica que afecta a tot el Baix Vallès.
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MONTMELÓ4Madrid tindrà la
seva cursa de Fórmula 1 a partir del
2026, durant 10 anys. Dimarts, Ife-
ma donava a conèixer la notícia i
d’ençà d’aleshores la cascada de re-
accions no ha tingut aturador. 
Al Vallès Oriental, i al conjunt

del país, ha sobrevolat el fantas-
ma de la fi del Gran Premi de
Montmeló, ja que la data en què
les carreres de cotxes comença-
ran a celebrar-se a la capital es-
panyola,  és la mateixa en què està
previst que acabi el contracte
entre el Circuit de Catalunya a
Montmeló i Liberty Media, la
propietària de les proves d’auto-
moció. Davant d’això, en el mo-
ment d’escriure aquestes línies, la
qüestió segueix a l’aire: té futur la
Fórmula 1 a Montmeló?

REACCIONS POLÍTIQUES
Des de Montmeló, el mateix dia
que es coneixia la notícia, l’alcal-
de Pere Rodríguez afirmava que
no temia per la continuïtat de la
Fórmula 1 al municipi més enllà

de l’any 2026. Rodríguez afegia
que la de Madrid és una propos-
ta diferent de la catalana, amb un
traçat “efímer i urbà” comple-
mentari al del Circuit de Catalu-
nya. Rodríguez, a més, assenya-
lava que l’organització havia des-
tacat la complementarietat dels
projectes a Catalunya i a Madrid,
i recordava quan la cita de Mont-
meló va coincidir, entre 2008 a
2012, amb el Gran Premi de Va-
lència. A la vegada, l’alcalde va
destacar que la de Montmeló és
una prova consolidada en el cir-
cuit de grans premis.
Per la seva banda, el president

de la Generalitat Pere Aragonès,
l’endemà dimecres, durant una
sessió al Parlament va garantir que
el govern s’implicaria per fer via-
ble la cursa. Així mateix, l’alcalde
de Barcelona, Jaume Collboni,
assenyalava que Barcelona faria
“tot el que estigui a la seva mà” per
mantenir la Fórmula 1.
Mentrestant, la presidenta de

Madrid, Isabel Díaz Ayuso, tot i

que en un primer moment va as-
segurar que era bo que hi hagués
dos grans premis a Espanya, el di-
jous llençava dards enverinats.
“El capital és lliure i decideix on
instal·lar-se, i no té res a veure amb
estar a un lloc o a un altre, es pot
instal·lar a les dues ciutats”, va dir.
“No demanaré perdó perquè l’F1
ve a Madrid”, va sentenciar.

LA GENT VOL F1
Coincidint amb la notícia, el Cen-
tre d’Estudis d’Opinió (CEO) de
Catalunya publicava dijous un es-
tudi amb dades d’allò més reve-
ladores sobre el Gran Premi de
Fórmula 1 de Montmeló. 
Així doncs, l’enquesta mostra

que dos de cada tres catalans està
d’acord que Barcelona i Catalu-

nya continuïn acollint l’esdeve-
niment de la Fórmula 1. El 40%
dels enquestats troben “molt fa-
vorable” la cita anual a Mont-
meló, mentre que un 28% tam-
bé troba “favorable” l’esdeveni-
ment, però més moderadament.
Els qui es mostren contraris al
Gran Premi són només un 6%
dels enquestats.

El Gran Premi de Fórmula 1, en risc?
» La notícia de l’arribada de la Fórmula 1 a Madrid el 2026 desferma una allau de reaccions polítiques

» El Centre d’Estudis d’Opinió mostra com dos de cada tres catalans vol que el Gran Premi continuï

Pere Aragonès ha assegurat que el Govern treballarà per garantir la Fórmula 1 a Montmeló. Foto: Mariona Puig/ACN

Montornès | En record de les víctimes de l’Holocaust
Dissabte, coincidint amb el Dia Internacional en Memòria de les Víctimes de
l’Holocaust, es farà un acte de commemoració que comptarà amb ofrena floral 

al monument Memòria Històrica i a les tres plaques Stolpersteine. 
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Més obres per millorar
la xarxa de l’aigua

LA LLAGOSTA4L’Ajuntament
ha posat en marxa una nova
fase de les obres per millorar la
xarxa de l’aigua del municipi,
que té com a objectiu minimit-
zar les avaries i millorar el ren-
diment i la seguretat.
Concretament, en aquesta

fase es canviaran diverses cano-
nades de fibrociment a la zona de
la plaça d’Antoni Baqué. Es fan
en quatre passos diferents: en la
fase 1, les obres s’han fet a la vo-
rera del carrer de l’Estació, just
a davant de l’edifici de l’Ajunta-
ment, mentre que les fases 2 i 3

les millores es fan a  la vorera de
la plaça d’Antoni Baqué, entre
l’avinguda Onze de Setembre i el
carrer de l’Estació. Per últim, els
dies 29 i 30 de gener està previst
connectar els treballs fets a les
tres fases anteriors, a l’encre-
uament del carrer de l’Estació,
just davant de l’edifici de l’A-
juntament. En aquesta fase, es
tallarà el trànsit de vehicles. 
El consistori ha explicat que

la previsió és que totes les obres,
que les fa Aigües de Barcelona,
estiguin enllestides el pròxim 2
de febrer.

SANTA PERPÈTUA4La Sala d’Ex-
posicions de la Granja acull des
del passat 18 de gener l’exposició
De l’oblit a la revolta, que té com
a objectiu rescatar de l’ostracisme
les figures de dones artistes que
han estat invisibilitzades o  que no
se'ls va permetre l’accés a l’art ofi-
cial. En el cas de Santa Perpètua,
la figura que es reivindica és la de
Ramona Alemany.
La mostra, que té com a res-

ponsables Fina Duran i Txema
Romera, es caracteritza per ser iti-
nerant i destaca per la voluntat de
redescobrir, a cada ciutat on s’ex-
hibeix, una d’aquestes artistes
oblidades o poc reconegudes. A
banda d’Alemany, a Santa Per-
pètua també s’hi afegeix l’artista
contemporània Àngels Ribé, con-
siderada una de les més rellevants
de l'art conceptual dels anys 70,
amb una destacada presència in-
ternacional, i la qual se la consi-
dera hereva del llegat d’Alemany.
L’exposició està organitzada

pel Departament de Cultura de la
Generalitat, l’Ajuntament de Cer-
danyola del Vallès i el Museu

d’Art de Cerdanyola i compta
amb la col·laboració de l’Ajunta-
ment de Santa Perpètua.

UN PILAR CULTURAL
Així doncs, respecte de la figura
d’Alemany cal destacar que la
seva trajectòria va estar marca-
da per la seva creativitat i el seu
arrelament en les tradicions del
seu entorn. Tot i que haver de
conviure amb un silenci que va

tapar el seu talent, va ser un pi-
lar per al creixement de la vida
social del municipi.
Les altres artistes recupera-

des en aquesta mostra itinerant
són M. Josefa G. Montalbán,
M. Lluïsa Malibran, Anita Fi-
gueras Crehueras, Magdalena
Mañosa Fussimanya i les dones
del taller Lena, Mercè Gallén
Ibáñez, Elena Jaumandreu i
Margarida Olivera.

La mostra es va estrenar el passat 18 de gener. Foto: Ajuntament

Una mostra per recuperar 
la figura de Ramona Alemany

Una imatge de les obres d’aquests dies. Foto: Ajuntament

Santa Perpètua | Neix l'Escola d'Entitats
El Punt de Suport Associatiu ha aglutinat la seva oferta
formativa dirigida a associacions, clubs esportius i altres

entitats sota el nom de la nova Escola d’entitats.
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CALDES DE MONTBUI4Caldes
de Montbui compta, des d’ahir,
amb un nou taller de suport
emocional per als joves del mu-
nicipi. S’estendrà fins al març i
està dirigit a majors de 16 anys.
Tot plegat ho impulsa l’Ajunta-
ment i el centre de salut, “amb
l’objectiu d’establir un grup d’a-
companyament i suport emo-
cional i donar eines als joves
perquè puguin afrontar qualsevol
malestar”, detalla el consistori.

Nou taller de
suport emocional
per a joves

LES FRANQUESES4El ple de
l’Ajuntament de les Franqueses
ha aprovat una modificació del
Pla d’Ordenació Urbana Muni-
cipal que incorpora l’ús religiós
al sòl urbà. Això permetrà a la
parròquia de Bellavista fer re-
alitat la seva demanda de cons-
truir una nova església en el so-
lar de 450 metres quadrats que
el bisbat de Terrassa té al costat
de la plaça Nova. Fins ara, no es
podia construir cap església.

Pas per a la
construcció d'una
nova església

CARDEDEU4El Teatre Auditori
de Cardedeu està acollint aquests
dies la 20a edició del cicle Tas-
tautors, tot un referent en la pro-
moció i difusió de la música d’au-
tor en català. La iniciativa, que en-
guany inclou quatre concerts de
grups i artistes en solitari, la pro-
mou l’entitat l’Esquellot i s’allar-
garà fins al 2 de febrer. També in-
clou una  exposició sobre els 20
anys de la proposta.

En marxa el 20è
cicle de música
Tastautors

L’AMETLLA4L’alcalde de l’A-
metlla, Jan Santaló, patia dijous
el segon assalt al seu pis en només
tres mesos. El batlle viu al centre
del poble i el modus operandi dels
lladres ha estat el mateix en les
dues ocasions. Van accedir al bal-
có escalant per una canonada i
van forçar la porta que dona a l’ex-
terior amb un tornavís. Un cop
dins, els lladres van remoure al-
guns armaris i van marxar, sen-
se endur-se res de valor. 

Segon assalt al 
pis de l’alcalde 
en tres mesos

LA ROCA4La Festa Major d’Hi-
vern de Santa Agnès de Mal-
anyanes ha acabat amb èxit,
després d’un cap de setmana
ple de propostes i activitats. El
correfoc, els espectacles d’humor
i animació i el sopar fred van ser
alguns dels actes més destacats
d’enguany. Per la seva banda, la
regidora de Cultura, Raquel Vi-
lardebó, ha donat les gràcies “a
totes i tots els implicats per
col·laborar”.

Clou la Festa
Major d'Hivern 
de Santa Agnès

LLINARS4La Junta Local de Se-
guretat per avaluar les actuacions
registrades el 2023 ha acabat
amb bones valoracions. Segons
detallen des de l’Ajuntament, els
delictes i les infraccions es van
mantenir estables i un 40% d’a-
quests delictes es van concentrar
a l’AP-7 al seu pas pel municipi.
“Tots els cossos han confirmat la
sensació de seguretat que hi ha a
Llinars”, ha dit l’alcalde.

“Sensació de
seguretat” durant
el 2023 a Llinars

GASTRONOMIA4L’oli és un dels
productes per excel·lència del
Vallès Oriental i, per això, cada
any,  s’organitza una fira dedi-
cada al que molts consideren “or
líquid”. Aquesta cita anual se ce-
lebrarà demà a Bigues i Riells i
comptarà amb una quarantena
de parades de productors d’oli de
diferents varietats i una desena
d’activitats per a tots els pú-
blics. Entre altres, hi haurà un
show cooking, un tast d’olis,
una exposició retrospectiva so-
bre la celebració de la fira, xer-
rades i tallers. 
Enguany, però, aquesta dot-

zena edició estarà marcada per
la sequera i les plagues, princi-
palment dels senglars, que mal-
meten els cultius. En l’acte de
presentació de la fira, el vice-
president de l’Associació de Pro-
ductors de l’Oli del Vallès, Marc
González, qualificava la situació
de “lamentable” i assegurava
que no s’ha arribat a produir ni
un 10% de volum de la capacitat
total que tenen els productors va-
llesans. Per la seva banda, el
conseller comarcal de Productes

de la Terra, Ignasi Martínez,
també destacava que “el sector
està en perill d'extinció” davant
la baixa producció d’enguany.
Segons detallava, aquesta man-
ca de producte pot tenir inci-
dència a curt i mitjà termini, ja
que pot portar a una pèrdua de
clients en  no poder donar res-
posta a la seva demanda.
Malgrat la situació, els pro-

ductors d’oli veuen la cita de

demà com  “una oportunitat per
a la comarca i per al sector”, as-
segurava Joan Galiano, alcalde
de Bigues i Riells. En aquest
sentit, s’espera que centenars
de persones s’apropin a la fira,
que enguany ha comptat amb al-
guns actes previs que han servit
per escalfar motors com una
jornada gastronòmica, una xer-
rada, un concurs o un esmorzar
popular, entre altres. 

Imatge d’arxiu de la Fira de l’Oli de l’any passat. Foto: Consell Comarcal

La sequera i les plagues
marquen la 12a Fira de l’Oli 

Nou crit d’ajuda de Canovelles
per la presència de manters

ESPAI PÚBLIC4El problema per
la presència de manters al mer-
cat de Canovelles continua, lluny
de solucionar-se. L’alcalde, Emi-
lio Cordero, ha tornat a assegu-
rar, en declaracions a l’ACN, que
han demanat de manera reitera-
da i sense èxit un reforç dels
Mossos. El consistori estima que
cada diumenge entre 350 i 400
manters s’instal·len a la localitat,
mentre que els paradistes amb lli-
cència són uns 350.

“Ens hem reunit tres cops
amb el conseller Elena i el darrer
va ser decebedor, estem sols” la-
menta el batlle. “Ens gastem cada
cap de setmana més de 3.000 eu-
ros en posar tanques i contractar
vigilància privada”, afegeix, ja
que amb els 18 agents locals no
poden frenar la presència dels
manters. En aquest sentit, Cor-
dero insisteix en la necessitat de
comptar amb els Mossos i torna
a enviar un crit d’ajuda.Mercat. Foto: Àlex Recolons/ACN

Mobilitat | Clam per allargar l’R8 fins a Sant Celoni
Comissions Obreres presentava dimecres una moció al ple del Consell

Comarcal en la qual demanava que l’R8 arribi fins a Sant Celoni per facilitar
els desplaçaments a la comarca. També demanava ampliar la freqüència. 
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Esports

Fa un fred que pela al camp des-
cobert de futbol 7 de la Zona Es-
portiva de la Mina, a Sant Adrià de
Besòs, i Lola Santiago aprofita
gairebé al màxim la caputxa de l’a-
bric. “Soc dona, gitana i m’encanta
el futbol, i ningú m’impedirà que
gaudeixi de la meva passió. Des de
petita he practicat aquest esport a
l’escola i al carrer, i no m’impor-
tava ser l’única nena ni m’afecta-
ven els comentaris que em fessin.
Així que no pots ni imaginar-te
l’orgull que sento de formar part
d’un equip de gitanes”, confessa.  
El CF Tramontana, que com-

peteix al grup 4 de futbol 7 ama-
teur, és el primer equip federat
amb jugadores d’ètnia gitana de
l’Estat. “Hi ha qui ens diu que,
com que som gitanes, hauríem
d’estar casades amb 16 anys o
que robarem les pilotes... Ar-
rosseguem molts estigmes que
cal erradicar”, afegeix la Lola.
A Samara Leria les bajanades

també li entren per una orella i
li surten per l’altra. “De petita ju-
gava a futbol, però quan em
vaig fer gran vaig deixar-ho per-
què em feia vergonya. Ara gau-
deixo entrenant-me i competint
amb un grup especial que es fa
estimar”, afirma satisfeta. 
L’entrenadora Elisabeth Na-

varlaz arriba a les instal·lacions
acompanyada de les seves fi-
lles, l’Eli i la Valeria, a qui ha anat
a recollir a l’escola. “Tant de bo
alguna d’aquestes jugadores ar-
ribi lluny. Seria un orgull que ho
aconseguís una futbolista gitana
i de la Mina”, desitja, en veu alta,
Navarlaz, que no va tenir la sort
de jugar en un equip del bar-
ri –perquè no n’hi havia– i va ha-
ver de fer-ho al CE Sant Gabriel
o al Bon Pastor.  

LA FUNDACIÓ 
L’alma mater del projecte és Toni
Porto (Jerez de la Frontera, Cadis,
1967), que, a finals dels 80, va ater-
rar a la Mina. Al barri es va en-
amorar de l’Adela, amb qui ha tin-
gut tres fills (el Manolo, el Jose i
l’Antonio). És avi de nou nets.
Quan el Manolo i el Jose jugaven,
amb totes les despeses pagades, al
CF Damm, Porto va decidir fun-
dar el CF Tramontana perquè els
amics dels fills també tinguessin
l’oportunitat de jugar a futbol.     
Han passat 24 anys i Porto

conserva intacta la passió i l’es-
perit altruista. Li brillen els ulls
parlant de l’entitat: “En aquest
club eduquem a través de l’esport,
no acceptem les paraulotes ni que
s’empipin per ximpleries i es-
tem pendents que els nens i les
nenes vagin al col·legi. Si no ho
fan, saben que no podran conti-
nuar amb nosaltres”. L’entitat
ha canviat i canvia moltes vides.  
“El cinema quinqui, com el

d’El Torete o El Vaquilla, no va
ajudar gens el barri, on, com a tot
arreu, hi ha gent bona i gent do-
lenta”, denuncia Porto, actor que,
des del seu debut a El último bai-
le de Carmen Amaya, ha sortit a

sèries com Al otro lado, de Ber-
to Romero, o a pel·lícules com El
Rei Peret, el seu últim rodatge.  
L’extrem Ester Gómez po-

drà presumir tota la vida d’haver
estat la primera golejadora del
primer equip federat amb juga-
dores gitanes de l’Estat, en el
triomf contra el CF Valldoreix (4-
1), el 7 d’octubre del 2023. Gó-
mez, que desprèn lideratge i se-
guretat, recorda com fa temps els
nens anaven a buscar-la a casa
perquè anés a jugar a futbol amb
ells. “A mi, que era una nena!
Sempre he estat enamorada del
futbol, que és ple de valors com
el respecte o la humilitat, i que et
pot regalar una gran família. El
millor d’aquest equip és que

cada una aporta una peça que ens
complementa”, enraona Gómez.   

CONFIANÇA I COMPLICITAT
És un grup en creixement, per-
què hi ha noies que no havien ju-
gat mai a futbol o ho havien fet
poc. Creat el setembre passat, l’e-
quip ha guanyat en confiança a
la gespa i en complicitat entre les
jugadores que, en paraules de
l’entrenadora, “necessiten ges-
tionar més les emocions i, a poc
a poc, també llegir les situa-
cions millor”. Sap com moti-
var-les, exigir-les i felicitar-les. 
Els progressos són evidents.

A la primera volta van perdre
per 7-1 contra la UE Rubí, a qui
el passat 13 de gener van supe-
rar per 4-3 i contra qui havien
d’haver començat el curs. El CF
Tramontana va haver d’ajornar
el partit perquè no tenia prou di-
ners per pagar les fitxes.  
El cost de les fitxes federades

va de 120 a 130 euros i l’arbitrat-
ge costa entre 70 i 80. L’ajuda de
l’Ajuntament de Sant Adrià de
Besòs cobreix escassament la
quarta part del pressupost anu-
al del CF Tramontana, que té tres
equips federats (el futbol 7 femení
amateur i un benjamí i un aleví
masculins). “Necessitem que al-
guna empresa ens esponsoritzi.
Aquest és un barri amb moltes
necessitats i els nens i nenes no
paguen quota, més aviat una
quantitat simbòlica, i si un mes les
famílies no poden pagar, ho aca-
bo posant jo”, exposa Porto.  
Emilia Moreno no perd el ca-

risma ni amb dècimes de febre:
“A mi l’esport mai m’havia cridat
l’atenció i em feia mandra. Si vo-
lia sortir a córrer, em vencia el

fred. L’any passat vam encetar
un projecte per fer esport al
barri i ens vam acabar centrant
en el futbol, que ara m’encanta”,
confessa Moreno. Aquell equip
va ser l’embrió del futbol 7 ama-
teur del CF Tramontana, que
s’ha creat gairebé des de zero. 
Des que Alejandra Martín va

començar a xiular partits és molt
més empàtica amb el col·lectiu
arbitral com a jugadora. Abans
s’empipava més quan li feien
una falta. “Ara em tranquil·litzo
perquè sé que no és agradable
que et qüestionin una decisió.
Qui xiula només té dos ulls i se li
poden escapar detalls. A més, si

l’àrbitre no t’ha assenyalat la fal-
ta, no ho farà per molt que et
queixis”, exposa l’Alejandra. 
La seva germana bessona,

Claudia Martín, és una enamora-
da del futbol i del ball, i mai s’a-
vorreix. És pura energia: “M’en-
canta compartir el que sé. Crec que
tinc traça ensenyant, i per això vull
ser professora. Ah, i per què no, ac-
triu de Hollywood... [Riem]. Com
pots comprovar, no callo, eh...”.   
Alison Medina somriu amb

els ulls i es retrata com una
“extravertida molt boja” que
està enamorada de l’esport: al
seu país, Honduras, ha practicat
bàsquet, futbol i boxa. “No m’ha
costat gaire adaptar-me a aquest
grup i a les companyes, que són

molt amables i molt bones per-
sones i jugadores”, comparteix.
Medina va anar a provar a

l’equip convençuda per la seva
amiga Manuela Galvis. La co-
lombiana té un gran poder de
persuasió. “Quan jugava a l’At-
lético Nacional vaig patir tres es-
quinços de turmell, tots tres a
l’esquerre, i em van dir que no
podria tornar a jugar. Fa poc
m’han fet proves i la doctora em
va assegurar que ja estic curada.
Soc molt feliç”, celebra Galvis.  
Laia Ramos se sent “lliure” ju-

gant a futbol. El pare, entrenador,
li ha transmès la passió per
“aquest esport tan bonic”. “Des
de ben petita he vist partits i amb
10 anys vaig començar a jugar al
col·legi. A molts companys els va
sorprendre veure’m amb unes
botes de futbol només perquè era
una nena”, recorda la Laia. 

UN GRUP “TERAPÈUTIC” 
“Tinc ansietat, i conviure i esforçar-
me amb les companyes fa que es-
tigui més activa, no pensi tant, des-
connecti i em superi a mi mateixa.
Aquest grup és terapèutic”, agraeix
la defensa Jessica Ortega.    
A l’últim fitxatge, Yamila Pie-

dra, li encanta defensar, i els
seus ulls, molt ràpids, es queden
amb el detall més petit: “M’hau-
ria encantat començar la tem-
porada, però no ho vaig poder
fer. L’espera se m’ha fet llarga”.  
Comença l’entrenament i al

camp hi ha David Ramos, l’altre
entrenador, que sembla ines-
gotable i va d’un lloc a un altre:
“El pròxim rival és un equip
molt ràpid. Vull que la pilota
vagi de pressa... Així, així... Què
busco? Qualitat, qualitat i qua-
litat!”. “Som-hi, som-hi! Aquest
és el camí!”, intervé la tècnica
Elisabeth Navarlaz.   
Després de jugades assajades

i d’un bon nombre d’exercicis,
acaba l’entrenament. Algunes ju-
gadores, però, continuen corrent
i jugant una bona estona, abans
d’acomiadar-se alegres i esgotades.
És quan Ramos, ja més tranquil,
enraona sobre el full de ruta: “La
intensitat és el més important
d’un entrenament, on cal deixar-
se l’ànima i estar amb els ulls i les
orelles ben oberts. Sé que de ve-
gades algunes jugadores em miren
i pensen que soc un exagerat. Jo
només vull que creixin dins i fora
del camp, i això les farà gaudir en-
cara més”. Les jugadores frueixen
a la gespa. Ja no s’entrenen dos
dies a la setmana, sinó tres.

Toni Delgado
BARCELONA

Golejada als estigmes
» El CF Tramontana, del barri de la Mina, és el primer equip federat amb jugadores gitanes de l’Estat    
» “Soc dona, gitana i m’encanta el futbol, i ningú m’impedirà que en gaudeixi”, diu Lola Santiago

Samara Leria, jugadora del CF Tramontana, va a buscar una pilota durant l’entrenament. Foto: Toni Delgado

Toni Porto va fundar
l’entitat perquè els
amics dels seus fills
juguessin a futbol

“Tant de bo alguna
d’aquestes jugadores
arribi lluny. Seria un
orgull”, diu Navarlaz

Bàsquet | El CB Granollers rep el CB Igualada 
El conjunt de Josep Miquel Bosacoma rebrà demà el CB Igualada, en partit
corresponent a la 15a jornada de la Super Copa femenina. El CB Granollers 
hi arribarà després de la derrota per 70-36 contra el SESE del passat dia 20.
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Aquesta obra, dirigida per Adrià Aubert
i Carla Coll, narra un dels escàndols més
destacats de la història: el robatori del co-
llaret de la reina Maria Antonieta. Aques-
ta estafa va marcar un abans i un després
en la vida a la cort de Lluís XVI. La comè-
dia està ambientada en la França dels anys
80 del segle XVIII i es pot veure fins al 18
de febrer al Teatre Akadèmia (BCN).

Teatre

El collar de la reina
Ricard Farré i Arnau Puig

La cantant vilassarenca Irma Farelo,
popularment coneguda com a Mush-
ka, ha publicat el seu nou disc, titulat
Sexy Sensible. Les cançons que inclou
l’àlbum barregen ritmes electrònics i lla-
tins com el del reggaeton, i les lletres,
tant en català com en castellà, parlen de
l’amor, del desamor i de la sexualitat, en-
tre altres qüestions.

Música

El film narra les excursions del poeta Ja-
cint Verdaguer pel Pirineu. Les expe-
riències i aventures que viu a la munta-
nya es converteixen en una font d’inspi-
ració per a ell, i arran d’això crea el gran
poema èpic Canigó. La pel·lícula comp-
ta amb l’actor Lluís Soler com a prota-
gonista i s’ha gravat en diversos indrets
de Catalunya.

Pelis i sèries

Canigó 1883
Albert Naudín

Sexy Sensible
Mushka

Festival Llum BCN
El Llum BCN és el festival europeu de referència en l’àmbit de

les arts lumíniques. Organitzat per l’Ajuntament de Barcelo-
na, reuneix creadors de prestigi d’arreu del món i un total de
40 mostres d’art, disseny, il·luminació i arquitectura. En con-

cret, la iniciativa transformarà diversos edificis de la ciutat
com el Mirador de Glòries, l'Auditori, el Teatre Nacional de Ca-

talunya o el museu Disseny Hub en espais amb llum pròpia.
Tot plegat tindrà lloc des del 2 fins al 4 de febrer al barri 

del Poblenou i als entorns de la plaça de les Glòries, on l’any
passat van aplegar-se més de 220.000 persones.

M I K I  N Ú Ñ E ZQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Després de l'èxit de la seva primera no-
vel·la, l'escriptor Pol Guasch arriba amb
una nova història sobre l'amistat que ser-
veix, a la vegada, per abordar altres temes
inquietants del present. Ofert a les mans,
el paradís crema se centra en la vida dels
seus dos protagonistes, la Rita i en Líton,
que es pregunten constantment sobre la
seva identitat i el seu origen.  

Llibres

Ofert a les mans, el paradís crema
Pol Guasch

| The Last Of Us 2
La saga de videojocs d’aventures, acció i terror per a PlayStation The Last Of

Us continua amb una segona part que ha generat una gran expectativa.
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Viuen línia

Miki Núñez (Terrassa, 1996) és un dels prota-
gonistes de la nova sèrie de 3Cat ‘Jo mai mai’,

que ja es pot veure per TV3 i per la platafor-
ma de la cadena pública. Es tracta del seu de-
but com a actor de ficció i interpreta el paper

d’un monitor de la casa de colònies en la qual
s’ambienta la producció, feta per Abacus.

Malgrat que la seva figura està totalment as-
sociada al món de la música, Núñez sempre

ha parlat de la seva vocació per la interpreta-
ció i del seu desig de combinar ambdues 

coses. De la seva trajectòria cal destacar 
la participació a ‘Operación Triumfo’, 

programa arran del qual va saltar a la fama. 
Posteriorment, també va representar 

Espanya a Eurovisió i més recentment 
ha aparegut a TV3 com a presentador 

del concurs musical ‘Eufòria’ i de 
les campanades de Cap d’Any. 

Famosos

Ser un dels cantants catalans més destacats
Va participar a ‘Operación Triumfo’ i va anar a Eurovisió

Debutar com a actor en una sèrie de ficció
És un dels protagonistes de la nova sèrie de 3Cat

Comentaris positius sobre ‘Jo mai mai’
La sèrie i la interpretació de Núñez han agradat als espectadors 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

El primer efecte és que augmenten els nivells de colesterol 
total i multipliquen per dos els de colesterol dolent 

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ 
Totes les dietes, especialment les adreçades als infants, fan èmfasi
en la necessitat de suprimir o reduir el consum de greixos trans,
uns elements que, en contra del que molts es pensen, també po-
dem trobar en aliments naturals. Precisament per la seva gairebé
omnipresència en els menús, cal reduir-ne la ingesta global. Però
fer-ho exigeix prendre’ns molt seriosament el que mengem.  

Segons els experts, hi ha dues fonts principals d’àcids grei-
xos trans. La natural prové de l’organisme dels animals remuga-
dors com les vaques, les ovelles o les cabres, i l’absorbim en for-
ma de llet, crema o mantega, però representa amb prou feines
un 5%.  El més preocupant és l’artificial, que s’origina per un
procés d’hidrogenació parcial dels olis vegetals amb l’objectiu
de millorar el gust, la textura i la durabilitat dels aliments precui-
nats, la brioixeria industrial, els gelats, els snacks o els batuts.  

Un cop consumits els greixos trans, tenen dos efectes en el
nostre organisme. Per una banda, augmenten els nivells de co-
lesterol total i dupliquen el colesterol LDL, conegut com a coles-
terol dolent. Per l’altra, augmenten els triglicèrids en sang i in-
crementen el risc d’una malaltia cardiovascular. 

Croada contra els greixos trans 

Els greixos trans estan presents en els aliments precuinats,
la brioixeria industrial, els snacks, els batuts i els gelats    

Les claus

Un cop absorbits, també augmenten els nivells de 
triglicèrids en sang i causen malalties cardiovasculars 

L’any 2018, l’Organització Mundial de la Salut va demanar 
que s’eliminessin en la producció industrial d’aliments  
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PROCESSATS

TRIGLICÈRIDS

COLESTEROL

ELIMINACIÓ



| 24

líniavallès.cat 26 de gener del 2024 Pròxima edició: 9 de febrer


